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CIUTAT> En marxa la recollida porta a porta als restauradors GENT> Amposta viu el Carnaval amb 
més de 600 participants ESPORTS> Prop de 200 esportistes internacionals es concentren a Amposta

Una seixantena de candidatures optaven als 16 reconeixements de la Gala de l’Esport 

Després de l’èxit de ‘Gina’, parlem amb l’autora 
ampostina de la seva segona novel·la ‘A casa 
teníem un himne’

Entrevista a
l’escriptora  Maria Climent

David Picot, Premi Esports 2023
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Ajuntament d’Amposta 
977 700 057

Incidències 24 hores:
Tel. 977 702 712

Oficina de Turisme d’Amposta
Adreça: Av. Sant Jaume, 1 
Telèfon: 977 703 453
Fax: 977 702 324
Correu electrònic:
turisme@amposta.cat

Urgències
Tel. 112
Servei permanent les 24 h. Gratuït.
Urgències sanitàries, d’extinció 
d’incendis i salvaments, de seguretat 
ciutadana i de protecció civil

Mossos d’Esquadra 
Tel. 088. Gratuït.
També es pot trucar des d’una 
cabina telefònica sense introduir-hi 
diners

Guàrdia Civil 
Tel. 977 700 051

Policia local Amposta 
Tel. 977 700 114

Bombers
Tel. 085

Emergències mèdiques
Tel. 061 Servei permanent les 24 h. 
Gratuït.
Urgències sanitàries

CAP Amposta
Av. de Catalunya, 2
Tel.:977 702 890
Fax.:977 700 972
Atenció continuada: de 8 a 21 h (de 
dilluns a divendres)
Fora d’aquest horari atenció 
continuada: s’atendrà al CAE 
Amposta. Servei d’urgències del 
Montsià

Hospital Comarcal d’Amposta
C. Jacint Verdaguer, 11
Tel.:977 700 050
Fax.:977 708 294

Atenció Ciutadana
Tel. 012
Serveis i actuacions de la 
Generalitat de Catalunya. Temes 
d’interès ciutadà i de caràcter 
general 
Gestió telefònica de tràmits
Disponible les 24h del dia tots els 
dies de l’any 
Número de telèfon que cal marcar: 
des de Catalunya: 012. Fora de 
Catalunya: 902 400 012. Des de 
l’estranger: 00 34 902 400 012. 

Amposta Ràdio
Tel. 977 702 144 - 977 701 418

Hife 
902 119 814 ( 24 h) 
www.hife.es

Renfe 
905 551 844 
www.renfe.com

SEMPRE A MÀ Ciutat

MEDI AMBIENT> L’inici de la recollida porta a porta de la fracció orgànica es 
va iniciar a finals de gener al Poble Nou i Eucaliptus

Comença el porta a porta 
als restauradors

Les tècniques ambientals del Con·
sorci de Polítiques Ambientals de 
les Terres de l’Ebre (Copate) van 

iniciar, a finals de gener, el repartiment 
de contenidors d’orgànica als bars i 
restaurants de Poble Nou i Eucaliptus 
per a la recollida d’escombraries amb 
el sistema porta a porta adaptat als 
establiments considerats grans gene·
radors de brossa.

En total, una vintena de locals de 
Poble Nou i Eucaliptus disposen dels 
seus propis contenidors per a la fracció 
orgànica on deixar les seves restes i els 
camions de recollida els hi passaran a 
buscar pels seus propis locals. Amb el 
canvi de model de recollida selectiva 
es pretén augmentar la taxa de reci·
clatge per tal d’arribar als límits legals 
establerts per la Comissió Europea, 
els quals determinen que cal assolir un 
55% de la recollida selectiva el 2025 i 
un 60% el 2030.

La recollida porta a porta als grans 
productors de Poble Nou i Eucaliptus 
és la primera fase de la modificació del 
sistema de recollida d’escombraries a 
la ciutat. En una segona fase s’imple·
mentarà la recollida porta a porta entre 
els grans productors del nucli urbà 
d’Amposta i s’instal·larà el tancament 
intel·ligent de tots els contenidors de 
la ciutat 
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DEFENSORA > Amadea Ferreres dona compte del seu informe anual en el ple ordinari de gener on 
també s’aprova la creació dels viatges turístics fluvials

INSTITUCIONAL> L’alcalde es va reunir amb el batlle de Tortosa i la primera tinent d’alcaldia

La Defensora de la Ciutadania atén 
51 queixes ciutadanes durant el 2023

Els ajuntaments d’Amposta i Tortosa teixeixen 
llaços per compartir projectes estratègics 

Ciutat

La Defensora de la Ciuta·
dania, Amadea Ferreres, va 
donar compte de la seva ac·

tivitat anual davant els càrrecs 
electes de l’Ajuntament d’Amposta 
en el ple ordinari del mes de gener. 
Ferreres, que ocupa aquest càrrec des 
del novembre del 2017 i que va ser 
renovada per cinc anys més al febrer 
del 2023, va participar en la sessió 
plenària per traslladar als 21 membres 
de la corporació el seu informe d’ac·
tivitat. El document inclou un resum 
de cadascuna de les queixes que va 
gestionar la Defensora durant l ’any 
passat amb les actuacions realitza·
des per la seva part i la situació de 
la queixa en tancar l ’any.  De les 51 
queixes que va registrar l ’any passat, 
f ins a 36 les dona per resoltes mentre 
que la resta estan o bé pendents o són 
de difícil resolució.

Ferreres va agrair “a la majoria dels 
tècnics i personal” la seva col·laboració 
“perquè respecten la feina que faig i col·
laboren, no tant ràpid com jo voldria”. 
Tots els grups municipals van lloar la 
tasca de Ferreres i van encoratjar·la a 
seguir la tasca d’intermediació que fa 
entre l’administració, les grans empre·
ses i la ciutadania.

El ple ordinari de gener també va 

donar llum verda, amb els vots a favor 
de l’equip de govern i el vot en contra 
dels dos grups a l’oposició, a la creació 
per a l’establiment del servei públic de 
viatges turístics fluvials. Tal i com va 
recordar l’alcalde Adam Tomàs, aquest 
és un dels tràmits administratius 
que s’ha de fer perquè l’embarcació 
sostenible pugui començar a operar. 
“Paral·lelament també tenim la lici·
tació del servei”, va recordar Tomàs.

Altres temes que van passar pel ple 
de gener van ser l’aprovació de l’adjudi·
cació del programa de gestió integral, 
que es va aprovar per unanimitat; la 
modificació del POUM per convertir 
en sol per a equipaments els terrenys 
on s’ha d’ubicar la futura àrea bàsica 
dels Agents Rurals i la comissaria de 
Policia Local, que es va aprovar amb 
els vots a favor d’ERC·EA, l’abstenció 
de Som Amposta i el vot en contra de 
JxA; i les bases reguladores per traure 
a lloguer els quatre habitatges públics 
construïts sobre l’Espai Dones, amb 
el vot a favor de l’equip de govern i 
en contra dels dos grups de l’oposició.

MOCIONS
En el bloc de mocions, el ple de 

gener en va debatre sis: tres van ser 
aprovades per unanimitat i les altres 

tres rebutjades amb els vots en contra 
de l’equip de govern i el suport dels 
grups de l ’oposició. Les aprovades 
van ser la moció d’EA·ERC·AM per 
a reclamar la suspensió de les regles 
fiscals per a l’any 2024, la moció de 
Som Amposta per crear una unitat 
de drons a l’Ajuntament d’Amposta i 
la  moció conjunta de la Plataforma 
en Defensa de l’Ebre per a rebutjar 
el transvasament de l ’Ebre entre 
Tarragona i Olèrdola.Quant a les 
rebutjades, van ser la moció de JxA·
CM per millorar l’entrada al municipi 
pel Pont Penjant, la de Som Amposta 
per a la creació d’espais alternatius 

per a joves i la de JxA·CM per aug·
mentar la transparència municipal  

Podeu recuperar el ple aquí:

E l passat dimarts 23 de gener, 
l ’alcalde d ’Amposta, Adam 
Tomàs, va reunir·se amb l’al·

calde de Tortosa, Jordi Jordan, i la 
primera tinent d’alcaldia de Tortosa, 
Mar Lleixà, amb la voluntat de 
compartir projectes estratègics per 
al territori que poden impulsar les 
dues ciutats.

Tomàs destacava que “és la nostra 
responsabilitat, com als dos munici·
pis més grans de les Terres de l’Ebre, 
de teixir complicitats i anar de la 
mà en aquelles qüestions que trans·
cendeixen els nostres municipis” 
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TURISME> Aquest febrer també es posen en marxa la Ruta dels platerets i les Jornades 
Gastronòmiques de la Carxofa

COMUNICACIÓ>  Els usuaris que vulguin rebre tota la informació al seu mòbil hauran d’unir-se al 
canal de Whatsapp

Amposta inicia el compte enrere per 
a la Festa de l’Arròs i la Carxofa

Dos dels productes estrella del 
Delta de l’Ebre, l’arròs i la 
carxofa, tornen a ser els pro·

tagonistes de l’agenda gastronòmica 
d’Amposta. Els amants de la cuina 
podran tastar des de tapes elaborades 
amb carxofa a la Ruta dels Platerets 
als plats més tradicionals a les Jornades 
Gastronòmiques de la Carxofa i la 
Festa de l’Arròs i la Carxofa. L’alcalde, 
Adam Tomàs, explicava l’evolució de 
l’esdeveniment en aquestes 27 edicions: 
“És una festa que ha anat creixent. Fa 
uns anys vam voler incorporar l’arròs 
com a producte estrella del Montsià, 
mantenint l’essència del plat popular 
de la carxofa i la salsitxa rostides però 
implicant als restaurants en l’esdeveni·
ment”. La Festa de l’Arròs i la Carxofa 
serà el diumenge 25 de febrer, a partir 
de les 11.30 h, a la zona firal 1 d’octubre.

La regidora de Turisme i Fires, Inés 
Martí, detallava que se serviran uns 
1.500 tastos i que, a més, l’esdeveni·
ment coincidirà amb la Trobada de 
Caravanes, on ja n’hi ha prop de 200 
confirmades. Com a novetat, aquest 
any també es podran comprar els 

tiquets de forma anticipada en línia 
a  www.amposta.cat/vendaentrades  o 
presencialment a l’Oficina del  Mercat, 
així com el mateix dia a la zona firal.

Per la seva part, la regidora de Co·
merç i Mercat, Anna Tomàs, explicava 
que en el marc de la Festa de l’Arròs 
i la Carxofa es durà a terme el mercat 
de productes de proximitat i comerç 
local. “Convidem a tots els comerços 
locals a mostrar el seu potencial en una 
cita per la qual passen moltes persones 
tant del municipi com d’altres terri·
toris”. Les botigues locals que encara 
no s’hagin inscrit tenen fins al 9 de 
febrer per fer·ho.

RUTA DELS PLATERETS I JOR-
NADES GASTRONÒMIQUES

Com ja és tradició, a les Jornades 
Gastronòmiques, del 17 de febrer la 17 
de març, els restaurants i bars d’Ampos·
ta oferiran menús més elaborats amb 
aquests productes com a protagonistes. 
Una altra de les branques d’aquesta 
data és la Ruta dels Platerets, del 15 
al 25 de febrer, on participen nou res·
taurants i bars. “La ruta dels platerets 

ha estat un èxit des que es va iniciar”, 
explicava Inés Martí, qui afegia que 
en aquesta edició hi haurà una desena 
de restauradors participants, els quals 
tornaran a optar al premi de la millor 
tapa. Per votar, la ciutadania haurà 
de tastar tres tapes, com a mínim, i 

aconseguir el segell que ho verifiqui 
als restaurants, vot que també els 
permetrà entrar al sorteig d’un sopar 
per a dues persones. Les butlletes es 
podran trobar als locals participants i 
es dipositaran a les urnes de l’Oficina 
de Turisme o del Mercat 

L’Ajuntament d ’Amposta ha 
activat un canal de Whatsapp, 
en aquest cas unidireccional. 

Un canal, com el que fa quatre anys 
ja hi ha operatiu a la plataforma de 
missatgeria instantània Telegram, 
servirà per fer difusió d’informació 
rellevant per a la ciutadania.

Per a unir·se al nou espai, només cal 
clicar a l’enllaç del codi QR i unir·s’hi. 
Es tracta d’un canal unidireccional 
de comunicació que permetrà a la 
ciutadania rebre la informació d’in·
terès al mòbil.

Tal i com destaca l’alcalde, Adam 
Tomàs, el nou canal s’ha creat amb la 
voluntat d’oferir al màxim d’espais de 
difusió dirigits a la ciutadania, “per 
apropar tota la informació municipal 
i d’interès”.

Whatsapp se suma així a la resa 
de xarxes socials que utilitza l’Ajun·
tament (Facebook, Twitter, Insta·
gram, TikTok, Youtube i Telegram) 
per difondre notícies, informació 
d’agenda i de serveis d’interès per a 
la ciutadania 

L’Ajuntament estrena canal de Whatsapp
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EDUCACIÓ> Es van tractar temes com la imminent constitució del primer Consell d’infants d’Amposta 
o la comissió d’absentisme escolar de la ciutat

FORMACIÓ> S’han programat cinc conferències de diferents temàtiques, de gener a març

Una seixantena d’agents participen a 
la 6a Taula socioeducativa d’Amposta

Comencen les classes de les Aules d’Extensió 
Universitària de la URV

U na seixantena de persones dels 
sectors educatius i socials, en·
tre equips tècnics de diverses 

àrees de l’Ajuntament, representants 
dels centres educatius, de les entitats 
socials i dels serveis de salut de la 
ciutat, es van reunir dimecres 24 de 
gener al Casal Cívic de Gent Gran 
Ruiz Salgado en la sisena Taula so·
cioeducativa de la ciutat.

En aquesta sisena trobada es va 
parlar de la futura constitució del 
primer Consell d’infants d’Amposta, 
es va presentar el projecte Igualtat 
d’oportunitats per garantir l’accés a 
les oportunitats educatives fora de 
l’escola, es va tractar la constitució 
de la comissió d’absentisme escolar 

de ciutat i de la futura creació de 
l’Escola de famílies, es van definir 
algunes accions del Pla Educatiu 
d’Entorn i es va fer seguiment del 
Pla Local d’Infància i Adolescència.

Constituïda el setembre del 2020, 
la Taula Socioeducativa d’Amposta 
és un espai que aglutina serveis i 
recursos que incideixen, des d’una 
vessant socioeducativa àmplia en 
els infants, els i les adolescents i les 
seves famílies. 

Amb l’objectiu de fomentar rela·
cions de confiança i treball conjunt 
per diagnosticar i identificar man·
cances de ciutat per donar respostes 
col·laboratives tot avançant cap a una 
ciutat més educadora 

E l passat 25 de gener es van posar 
en marxa les Aules d’Extensió 
Universitària de la URV. La 

primera conferència va ser sobre el 
paper de les vitamines i va anar a 
càrrec d’Eva Benet Escoda. 

Fins al març s’han programat cinc 
conferències de temàtica diversa, 
entre les quals hi ha temes científics, 
sobre salut, història o agricultura.

Les Aules d’Extensió Università·

ria a Amposta és un projecte social 
i educatiu engegat per la URV i en 
col·laboració amb l’Ajuntament que 
té com a objectiu donar resposta a les 
inquietuds de la tercera edat.

En aquesta edició de les Aules 
d’Extensió Universitària de la URV,  
s’ha recuperat el programa de for·
mació continuada i les activitats han 
tornat al Casal municipal, a petició 
dels participants 
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Dos contractats amb el programa 
Foment de l’Ocupació
OCUPACIÓ> S’han incorporat com a peons de neteja viària amb un contracte de sis mesos

L ’Ajuntament d’Amposta reforça 
la neteja dels carrers amb la con·
tractació subvencionada de dos 

persones, que s’han incorporat com a 
peons de neteja viària. El contracte, 
que té una temporalitat de sis mesos, 
està subvencionat per la Diputació de 
Tarragona en el marc del programa 
Foment de l’Ocupació Local 2023.

El programa es dirigeix a persones 
aturades i inscrites com a demandants 
d’ocupació al Servei d’Ocupació de 
Catalunya.

Paral·lelament, la finalitat de 
l’acció recau en promoure la creació 
d’ocupació mitjançant el finança·
ment de les despeses derivades per 
la contractació temporal d’aquestes 
persones aturades per la realització 
d’obres i serveis d’interès general i 
social 
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“El nostre lema és... transparència, 
productivitat, eficàcia i eficiència”
ENTREVISTA> JOSEP DALMAU, DE SOM AMPOSTA

Em dic Josep Dalmau Espuny i 
soc membre de Som Amposta des 
del 2017/2018 i actualment soc 
el portaveu adjunt (núm. 2). Vaig 
entrar a Som Amposta per què no 
pertanyia a cap partit centralista, 
tant de Catalunya com d’Espanya.
Som un partit que només ens inte-
ressa Amposta i els seus voltants i 
sempre amb les veritats per davant 
i amb documentació.
He treballat sempre al Comerç 
local però amb Hipermercats i 
supermercats, començant des 
de molt a baix fins a arribar a 
regentar les gerències d’aquests 
Hípers/súpers.  Actualment, tinc 
una petita botiga dintre al Mercat 
Municipal on he descobert noves 
perspectives comercials.
Soc una persona senzilla, familiar. 
M’agrada fer esport sempre que 
es pot, encara que no tant com 
voldria.

QUINES COSES SÓN LES QUE 
MÉS LI AGRADEN D’AMPOS-
TA?

M’agrada la seva gent propera. 
M’agrada que sigui una ciutat oberta. 
Una ciutat amb un potencial de cara 
al turisme molt gran encara que mal 
aprofitat. Tenim la gran sort d’estar a 
un lloc idíl·lic i meravellós. Jo sempre 
poso l’exemple de la meva dona... ella 
és d’una ciutat del Baix Ebre i diu 
que no canvia Amposta per res del 
món, que aquí troba de tot, amb més 
espais oberts i la tranquil·litat d’una 
ciutat petita.

I LES QUE ES PODRIEN MI-
LLORAR?

Moltes coses es poden millorar, però 
per això necessitem tenir capacitat 
econòmica i voluntat política, hem 
d’invertir en necessitats reals no en 
necessitats per alguns pocs i de cara la 
galeria, cosa que ara no es fa. Carrers, 
voreres, canonades d’aigua, seguretat, 
inversió pròpia (patrimoni).

QUIN BALANÇ FA DELS PRI-
MERS MESOS DE MANDAT?

Els primers mesos la veritat és que 
són molt plans. No hi ha res de nou, tot 
és el mateix i pareix que així seguirà. 
Només paraules i paraules, anuncis 
d’actes i propostes que no arriben 
mai a res. Promeses incomplides... 

anuncis de coses “a bombo y platillo” 
per aparentar i fer soroll. Molt de 
descontentament entre la ciutadania 
encara que després no es veu a les 
urnes.

Tenim un equip de Govern que no 
governa. Van sobre la marxa, al ritme 
que els marca la ciutadania i les xarxes 
socials. Només viuen de cara la galeria 
i en una realitat paral·lela. Ells sempre 
diuen que hem de viure de cara al riu, 
però ells viuen d’esquena a la ciutadania 
i les seves necessitats reals. Viuen de 
cara uns quants i de cara el seu partit 
i ideals. En definitiva i amb paraules 
ebrenques... van “a salto de mata”.

COM SÓN LES RELACIONS 
AMB LA RESTA DE MEMBRES 
DEL PLENARI?

La relació tant amb l’equip de Go·
vern com amb l’oposició per part meva 
és molt correcta i cordial. No tinc mai 
cap inconvenient en relacionar·me amb 
ningú, crec que si col·laborem tots junts 
qui surt guanyant és Amposta, però per 
desgràcia no sol ser així. Sempre penso 
que el problema els tenen els altres.

QUIN TIPUS D’OPOSICIÓ VOL 
FER?

Volem fer una oposició propera, 
col·laborant amb tot el que puguem i 
ens deixen i sobretot amb transparència 
i sempre amb les veritats. Encara que 
sabem que això no dona els vots neces·
saris que voldríem. Però serem fidels als 
nostres principis.

EXPLIQUI’NS ELS OBJECTIUS 
QUE EL SEU GRUP S’HA MAR-
CAT FINS AL 2027.

Com sempre... explicar les coses que 
passen a la nostra ciutat amb papers i 
veritats. Fiscalitzar l’equip de Govern i 
a l’altra oposició.

Que la gent d’Amposta pugui saber 
totes les veritats i tot el que es fa a la 
nostra ciutat, arribar al màxim de gent 
de la nostra ciutat possible.

QUINS SÓN ELS PRINCIPALS 
EIXOS DE LA SEVA ACCIÓ 
D’OPOSICIÓ?

Transparència, fiscalització i veritats. 
Seguretat basada en uns principis i 
valors. Proposar propostes alternatives 
per la millora de la nostra ciutat. 

Diàleg i negociació encara que sabem 
és quasi impossible, ja que no estan per 

la labor. Col·laboració ciutadana i em·
presarial. Inversió pròpia... patrimoni.

QUINS HAURIEN DE SER ELS 
PROJECTES IMPRESCINDI-
BLES PER AMPOSTA PER ALS 
PRÒXIMS ANYS?

La millora de la neteja. Millora del 
paviment i voreres de molts de carrers 
de la ciutat que recordem que tenim 
uns 60 km d’asfalt per canviar i uns 
30 km de clavegueram. Millorar de 
la xarxa d’aigües que també recordem 
que es perden més 1,4 milions de litres 
any. Algo que és molt important és 
la millora de la seguretat dels nos·
tres carrers i sobretot d’alguns llocs 
en concret, ja que molta d’aquesta 
sensació d’inseguretat està influint 
amb el nostre comerç i llocs d’esbarjo. 

També relacionat amb la seguretat 
tenim un tema molt important que 
hem de donar tot el nostre suport que 
és el tema de les okupacions  il·legals 
on nosaltres sempre hem sigut molt 
clars i transparents no com altres 
que sí però no.

Volem també una inversió pròpia 
amb pisos per tota la necessitat que 
tenim a la ciutat.

Recordem que tenim una demanda 
molt gran d’habitatge social. Millor 
ser propietaris que no donar diners 
a empreses amiguetes.

Voldria recordar que l’empresa més 
important per nosaltres és el nostre 
Ajuntament.

En definitiva... necessitem una in·
versió molt gran per la nostra ciutat 

Ciutat



8 REVISTA AMPOSTA  ·  NÚM. 988  ·  FEBRER 2024Ciutat



REVISTA AMPOSTA  ·  NÚM. 988  ·  FEBRER 2024 9Ciutat

“Volem que Amposta torni a ser la 
ciutat referent del territori”
ENTREVISTA> MANEL FERRÉ, PORTAVEU DE JUNTS PER AMPOSTA

Em dic Manel Ferré, ampostí de 
naixement, soc fill i net de pagesos 
arrelats al nostre territori, però la 
gent em coneix més per la meva 
professió de metge, la qual vaig 
exercir durant molts anys a l‘antiga 
clínica Arrossera, al CAP I d‘Ampos-
ta i també a l‘Hospital Comarcal. 
Estic casat amb l’Alex, la cartera. 
Ella és el pilar de la meva vida, 
la companya perfecta de viatge. 
També soc pare de dos fills i iaio de 
dos nets. Apart de metge, he estat 
alcalde durant 8 anys de la nostra 
ciutat, i durant 12, president del 
Consorci de Salut i Social de Cata-
lunya, l’entitat referent del Sector 
de la Salut Pública de Catalunya, 
un càrrec que em va donar una 
visió amplia i documentada de 
la situació del sector sanitari del 
nostre país. Des del mes de maig 
del 2023, soc el portaveu de Junts 
per Amposta.

QUINES COSES SÓN LES QUE 
MÉS LI AGRADEN D’AMPOS-
TA?

Soc un enamorat de la natura, i la 
nostra ciutat, gaudeix d’una situació 
immillorable per a gaudir de la mateixa, 
ja que es la porta d‘entrada del Delta. 
També, m’agrada molt la música i l’es·
port, i aquí a Amposta, som la ciutat 
musical i esportiva per excel·lència i per 
referència, gràcies a la societat civil i el 
teixit associatiu que és molt ric, el qual 
li dona un valor afegit a la nostra ciutat.

I LES QUE ES PODRIEN MI-
LLORAR?

Es molt fàcil de contestar i estic de 
ben segur que la majoria del ampos·
tins/es dirien el mateix. Per una banda 
s’hauria de millorar la seguretat de molts 
indrets, tan urbans com rurals, i per 
l’altra banda, la salut. S’ha de millorar 
de manera urgent els serveis que presta 
el nostre Hospital i la Residència d’Avis, 
malgrat els esforços i la professionalitat 
dels seus treballadors, no supleixen el 
mal govern i la mala gestió del mateix. 
Finalment, volem que Amposta torni a 
ser la ciutat referent del territori i això 
passa per millorar la majoria dels serveis 
que ofereix el nostre Ajuntament als seus 
ciutadans. Una mostra palpable és l‘estat 
de degradació i deixadesa dels carrers 
de la nostra ciutat igual com la falta de 

manteniment dels nostres camins rurals. 

QUIN BALANÇ FA DELS PRI-
MERS MESOS DE MANDAT?

El balanç és més dolent del que jo 
m’esperava en aquests pocs mesos del 
nou govern. Després de governar els 
últims 8 anys, enteníem que ja haurien 
de tenir l’experiència de saber gestionar 
l’Ajuntament, i no és així. El desgavell 
és evident a totes les àrees de govern. 
Una mostra la tenim amb el clímax la·
boral, preocupant, que hi ha entre molts 
treballadors municipals. També, la mala 
planificació i previsió ja que convoquen 
Plens de manera extraordinària i urgent, 
així com les comissions informatives a 
corre·cuita, i moltes vegades, per només 
5 minuts de durada. En pocs mesos 
han modificat el crèdit pressupostari 
de manera urgent, sense tenir tota la 
documentació. Unes modificacions de 
crèdit que arriben tard i malament ja que 
molts proveïdors han deixat de prestar 
serveis a l’Ajuntament per la demora en 
pagar les factures, en alguns casos fins 1 
any després. Amposta cada cop està més 
endeutada, amb nous préstecs bancaris, i 
cada cop està més deixada. Per acabar·ho 
d’adobar els ampostins/es paguem més 
impostos que mai. Reconèixer la realitat, 
no és ser alarmista ni populista, sinó dir 
la veritat.

COM SÓN LES RELACIONS 
AMB LA RESTA DE MEMBRES 
DEL PLENARI?

Jo diria que són correctes. En defini·
tiva tots hem estat elegits pels ciutadans 
i per tant, hem d’entendre que treballem 
per intentar millorar la ciutat, cadascú 
des de la seva òptica. No obstant, pel 
que fa als regidors de govern, trobo a 
faltar el tarannà i treball d’algun regidor 
anterior, ja que actualment hi ha alguns 
que, dient·ho d’una manera molt suau, 
els falta molta empatia i humilitat. Pel 
que fa a l’altre grup de l’oposició, les 
relacions són completament normals.

QUIN TIPUS D’OPOSICIÓ VOL 
FER?

Hem de fiscalitzar l’acció de govern. 
Estem i farem l’oposició que ens dema·
na i es mereix la ciutadania, no només 
denunciant els molts problemes i les 
moltes mancances que té Amposta, 
després de més de 8 anys d’ERC, sinó 
una oposició positiva i optimista amb 

propostes realistes i creïbles. 

EXPLIQUI’NS ELS OBJECTIUS 
QUE EL SEU GRUP S’HA MAR-
CAT FINS AL 2027.

L’objectiu principal és aconseguir que 
Amposta recuperi el prestigi i que torni 
a ser la ciutat referent del territori tal 
com érem, i això passa per redreçar la 
situació actual. Volem ser constructius, 
i en aquest sentit, continuarem fent 
moltes mocions i propostes per millorar 
la ciutat. Tot i que de moment no n’han 
tingut cap en consideració. Per exemple, 
hem estès la mà per a consensuar entre 
tots els grups polítics la nova ubicació 
de la caserna de la Policia Local, però 
ho han declinat. Com sempre ens re·
corden, ells tenen majoria i fan el que 
volen. Així va Amposta.

QUINS SÓN ELS PRINCIPALS 
EIXOS DE LA SEVA ACCIÓ 
D’OPOSICIÓ?

Nosaltres volem, i estem fent, una 
oposició seriosa, rigorosa i realista, 
fent·nos ressò dels problemes que ens 
plantegen els ampostins/es, per tant , 
continuarem la nostra tasca de vigilància 
i fiscalització de l‘acció del govern mu·
nicipal. També, posar de relleu la manca 
de transparència i d‘informació d‘ERC 
d‘Amposta en tots els sentits, que ens 

dificulta contínuament la nostra tasca. 

QUINS HAURIEN DE SER ELS 
PROJECTES IMPRESCINDI-
BLES PER AMPOSTA PER ALS 
PRÒXIMS ANYS?

Amposta necessita projectes ambi·
ciosos però realistes. No pot ser que la 
capital de la comarca celebri la nostra 
fira de mostres i,  altres esdeveniments 
importants, a una carpa, per això, pro·
posem la construcció d’un nou Palau 
de Fires, Congressos i Esports. També, 
com a ciutat esportiva per excel·lència 
necessitem instal·lacions excel·lents, i 
nosaltres proposem el cobriment de la 
piscina descoberta amb la construcció 
d’un nou i gran gimnàs. Al seu dia, 
també érem referents en l’oci nocturn 
i els joves de la nostra ciutat no calia 
que es desplacessin a pobles veïns, per 
això, proposem la construcció d’una 
nova zona d’oci al passeig del Riu per 
aconseguir el desitjat equilibri entre la 
diversió del jovent sense agafar el cotxe, 
i el descans dels veïns. També, entre 
altres propostes, seria la construcció 
d’un bloc de pisos en serveis al davant 
de la nova residència d’avis per a la gent 
gran. Finalment, és imperatiu tornar a 
recuperar l’economia productiva de la 
nostra ciutat i que no ens convertim en 
una societat subsidiada 
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“Tot el que fem forma part d’un projecte 
molt coherent: l’Amposta del futur”
ENTREVISTA> ADAM TOMÀS, ALCALDE D’AMPOSTA

Alcalde d’Amposta des de l’any 
2015, soc enginyer industrial i 
professor de l’INS Montsià de 
professió. Estimo Amposta i vull el 
millor per a la nostra ciutat: perquè 
sigui un lloc viu, verd, obert i ac-
cessible per a tothom, però també 
un pol d’atracció a la demarcació 
de Tarragona. Des de fa nou anys 
treballo, de la mà de la resta de 
persones d’Esquerra d’Amposta, 
per transformar la ciutat. Una 
feina que cada dia encaro amb la 
mateixa il·lusió que el primer dia

SI HAGUÉS DE PRESENTAR 
AMPOSTA A UNA PERSONA 
QUE NO LA CONEIX, QUÈ EN 
DESTACARIA?

L’activitat que tenim. Econòmica, 
social, cultural, esportiva... Parlaria del 
creixement econòmic que estem tenint 
en la implantació de noves empreses i, 
sobretot, el creixement de les existents. 
Destacaria també el projecte de ciutat 
esportiva, amb el Centre de Tecnificació 
Esportiva de les Terres de l’Ebre, la 
Residència d’esportistes, l’Institut de 
Secundària de Tecnificació i els estudis 
universitaris de l’Esport. També la gran 
quantitat de serveis de què disposem: 
l’Hospital Comarcal, la Residència de 
Gent Gran, el Centre d’Arts Visuals de 
les Terres de l’Ebre, les Llars d’Infants... 
I també destacaria aquells projectes de 
futur que estan transformant Amposta, 
com la recuperació de la Val de Zafán 
com a Via Verda o les rutes fluvials en 
lo vaixell elèctric. En definitiva, crec 
que Amposta s’ha convertit en un pol 
d’atracció no només al territori, sinó a 
la demarcació de Tarragona. 

AQUEST SERÀ EL TERCER 
MANDAT D’ERC AL GOVERN 
MUNICIPAL. L’EXPERIÈNCIA 
RESTA IL·LUSIÓ?

Avui en dia és molt complicat assolir 
majories absolutes davant la immedia·
tesa i les formes de comunicació, però 
precisament esta tercera majoria és el 
que ens continua mantenint il·lusio·
nats com el primer dia. Esquerra hem 
assolit a Amposta més del 46% de vots 
el 2023, davant el 17% de mitjana a 
Catalunya, sent la ciutat més gran on 
Esquerra Republicana té majoria. Per 
responsabilitat davant aquelles persones 
que ens han donat aquesta confiança, 

seguim i seguirem il·lusionats en lo 
projecte republicà a Amposta, això sí, 
en més experiència.

HI HA QUI LI  CRITICA FALTA 
DE PLANIFICACIÓ I COHE-
RÈNCIA EN LA PRESA DECISI-
ONS. QUÈ LI DIRIA?

Isaac Asimov deia que per vèncer, la 
planificació per si sola no serveix. Hi 
ha cops que has d’improvisar i tenir la 
capacitat d’adaptar·te. Tenim un Pla 
d’Acció Municipal de 150  mesures per 
impulsar l’Amposta del futur. A més, 
els Fons Next Generation que ens han 
obligat a pensar projectes guanyadors 
per tal de liderar la transformació de 
la ciutat. 

Avui Amposta és la ciutat de les 
Terres de l’Ebre en més subvencions 
Next Generation i de qualsevol altra 
administració, en més de 16 milions 
d’euros d’inversió sobre la taula. Ens 
hem adaptat a estes situacions per maxi·
mitzar els recursos, però tot forma part 
d’un projecte molt coherent, l’Amposta 
del futur. L’oposició, en este cas, es posa 
d’esquena, fent crítica de tot però sense 
presentar cap model alternatiu de ciutat. 
Nosaltres estem fent allò que li vam 
dir a la ciutadania que faríem, i entenc 
que per això ens van fer costat i estem 

governant, no els volem defraudar. 

UNA ALTRA DE LES CRÍTI-
QUES ÉS LA SEUA GESTIÓ 
ECONÒMICA DE L’AJUNTA-
MENT. COM LA FA?

Les crítiques en este tema són molt 
tristes, perquè encara no han mostrat 
cap dada que mostri una mala gestió 
econòmica, ans al contrari, Interven·
ció avala els resultats econòmics. El 
pressupost global de l’Ajuntament ha 
passat de 19 milions d’euros el 2015 a 
33 milions el 2024, 14 milions més. I 
l’endeutament consolidat el 2015 era de 
65%, que ja vam dir que no el superaríem. 
Avui estarà entorn el 50%, tot i que la 
llei permetria arribar al 120%. I en tot 
això estem fent front, encara avui, a 
despeses milionàries de males gestions 
de Junts/CiU en indemnitzacions per 
temes urbanístics o de personal, que ens 
hipotequen recursos que podríem usar 
per fer coses per a la ciutat.

 QUINS SERAN ELS PRO-
JECTES PRIORITARIS I IM-
PRESCINDIBLES DE L’EQUIP 
DE GOVERN PER A AQUEST 
MANDAT?

Principalment, tots aquells que estan 
vinculats a subvencions, ja que no volem 

perdre recursos. En noms i cognoms és 
evident que el projecte turístic del vaixell 
i les cases del castell és importantíssim. 
També la caldera de biomassa i els 
sostres en plaques fotovoltaiques. O la 
implantació de Premiertech al polígon 
de l’Oriola, la renovació del clavegue·
ram del Poble Nou, el trasllat d’Esardi 
a l’antic col·legi de les monges, n’hi ha 
molts, la veritat! Esperem poder·los 
avançar tots molt.

COM ESTAN SENT LES RELA-
CIONS AMB ELS ALTRES DOS 
GRUPS A L’OPOSICIÓ?

Jo intento que siguin cordials, però 
no és fàcil. Junts per Amposta, en una 
part de la vella guàrdia de Convergèn·
cia, han fet un gir cap a la dreta més 
extrema i veuen una anormalitat no 
estar ells al govern després de 28 anys 
de majories absolutes, i encara no han 
paït esta situació. És allò que va dir la 
Ferrusola quan van perdre la Generalitat 
d’”ens han entrat a casa”, encara estan 
així. Això fa que hi hagi un grau d’atac 
personal molt alt, però estic segur que 
la ciutadania sap veure què és el que 
van fer mentre van governar. D’altra 
banda, Som Amposta segueix en la línia 
populista de sempre, un discurs difícil 
de contrarestar, però és el seu 
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Gent

Amposta viu el Carnaval amb més de 
600 participants

L a capital del Montsià va viure el 
Carnaval amb diferents activitats 
per a tota la ciutadania. Com és 

habitual, el pregó de Carnestoltes va 
donar el tret de sortida a la festa, el 
dissabte 10 de febrer al migdia a la 
plaça del Mercat.

Els encarregats de dur a terme el 
pregó eren diferents membres d’APA·
SA, que van interpretar al Rei i la 
reina de Carnestoltes. El mateix dia, 
a la tarda, l’avinguda de la Ràpita es 
va omplir de gent disfressada, color i 
festa per gaudir de la rua, que anava 
del passeig del Canal, per l’avinguda 
de la Ràpita i fins a la carpa de la 
zona firal. 

En aquesta edició van participar 
nou comparses i prop de 600 persones, 
a banda de la ciutadania que s’hi va 
voler unir de forma voluntària.

El dia de la rua, l’alcalde d’Amposta, 
Adam Tomàs, es mostrava satisfet: “El 
temps ens ha respectat, tot i la previsió 

de vent, i les més de 600 persones 
participants han pogut gaudir de la 
rua, des dels més menuts als grans, 
així com de la botifarrada i la música 
a la carpa firal”.

Per la seva part, la regidora de Festes, 
Anna Tomàs, destacava que “des de fa 
uns anys volem que totes les compar·
ses tinguin el mateix protagonisme, i 
aquelles que volen fer una coreografia 
tenen tres punts on aturar·se, per això 
totes tenen la mateixa contribució, ja 
que al final el que volem és que s’ho 
passin molt bé i que gaudeixin de la 
jornada”.

Diumenge va ser la rua que es va 
iniciar al parc de Miquel Granell i va 
acabar a la zona firal amb una xoco·
latada i animació infantil.

El dimarts 13 es tancava la festa 
amb l’enterrament de la sardina, 
amb la vetlla del Rei Carnestoltes, a 
l’antic col·legi de les monges, i la rua 
d’enterrament fins a l’embarcador 

FESTES> Fins a nou comparses diferents van participar en el Carnaval d’adults

La comparsa d ’APASA, a la rua del Carnaval

Van participar nou comparses, a la rua de dissabte Unes 600 persones voluntàries formaven part de les comparses

El pregó del Rei i la Reina de Carnestoltes

La Reina i el Rei de Carnestoltes, al Mercat Municipal amb la xaranga Suc d ’Anguila
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Hi havia tres punts habilitats per fer les coreografies La ciutadania també es va disfressar per a la rua de dissabte

Cada grup portava una disfressa preparada aposta per a l ’ocasióLa rua es va dur a terme per l ’avinguda de la Ràpita

La comitiva del difunt es va traslladar fins a l ’embarcadorCarnaval acabava dimarts, amb l ’enterrament de la Sardina al Col·legi de les Monges

La rua va acabar a la carpa firal amb centenars d ’infants menjant xocolataDiumenge es va dur a terme el Carnaval infantil

Hi participaven adults, però també famílies amb infantsEn aquesta edició tots els participants rebien la mateixa quantia
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L’Institut de Tecnificació d’Ampos·
ta va ser el guanyador, en la catego·
ria júnior, de la primera fase de la 

9a edició de la Copa Cangur que va tenir 
lloc el 25 de gener al Campus Terres de 
l’Ebre de la Universitat Rovira i Virgili 
(URV). Una victòria que els classifica 
per a la final catalana, on competiran els 
33 equips guanyadors de cadascuna de 
les seus locals, que se celebrarà el tres 
de maig al Pavelló Poliesportiu de Can 
Noguera de La Garriga, al Vallès Ori·
ental. En el primer lloc de la categoria 
cadet ha quedat l’Institut Roquetes i 
en el segon i tercer lloc l’Institut Els 
Alfacs de La Ràpita i l’Institut Dertosa 
de Tortosa, mentre que en la júnior ho 
han fet l’Institut Cristòfol Despuig, en 
segon lloc, i l’IES Leopoldo Querol de 
Vinaròs, en tercera posició.

A la fase local de la Copa Cangur a 
Terres de l’Ebre hi van participar 203 
alumnes d’ESO de quinze centres de 
secundària, concretament 105 de la 

categoria cadet i 98 de la  júnior. Els 
participants, agrupats en equips de 7 
estudiants, van haver de resoldre 12 
problemes matemàtics en 60 minuts. 
Es tracta d’una cursa contra rellotge 
on la puntuació obtinguda per cada 
problema va variant a mesura que avança 
el concurs, i durant la qual els equips 
poden seguir en directe l’evolució de les 
puntuacions i la classificació.

D’Amposta, han participat l’Ins·
titut de Tecnificació, l’INS Ramon 
Berenguer IV i el Col·legi Sagrat Cor. 
D’altres municipis hi havia l’Institut 
Dertosa, l’Institut Roquetes, el Col·le·
gi Sagrada Família (La Ràpita), l’Institut 
Els Alfacs, l’IES  Leopoldo  Querol, 
l’Institut Cristòfol Despuig, l’Institut 
de Camarles, el Col·legi Diocesà Sa·
grada Família Tortosa, l’IE El Temple, 
l’Institut Deltebre, l’IE El Perelló i 
l’Institut Escola Daniel  Mangrané. 
Tots els alumnes d’aquests centres han 
rebut un diploma acreditatiu com a 

participants de la competició.
La Copa Cangur és organitzada per 

la Societat Catalana de Matemàtiques i 
rep el suport logístic d’Isotropic. Com 
a seu local, Campus Terres de l’Ebre 

cedeix les instal·lacions, aporta perso·
nal i material per a la realització de les 
proves i premia amb una dessuadora de 
la URV als membres dels dos equips 
guanyadors 

Gent

L’Institut de Tecnificació guanya la 
fase local de la Copa Cangur

L’Associació dels Amics del Camí de Sant Jaume de 
l’Ebre s’incorporarà a la Federació Catalana

EDUCACIÓ> Un total de 203 alumnes d’ESO de 15 centres de secundària de les comarques ebrenques 
van participar en el concurs de resolució de problemes de lògica matemàtica

ENTITATS> Els socis i sòcies van votar a l’Assemblea General Extraordinària que es va celebrar al Poble 
Nou, el passat 20 de gener

El passat 20 de gener, al voltant de 
les 12.30 h, al Poble Nou del Delta, 
tingué lloc l’Assemblea General 

Extraordinària de la nostra associació 
“Amics del Camí de Sant Jaume de 
l’Ebre del Montsià” per demanar  als 
socis  i sòcies, tal com s’estableix  als 
estatuts de l’associació, si entràvem a 
formar part de la Federació Catalana 
d’Associacions d’Amics del Camí de 
Sant Jaume de Catalunya.

L’acte s’inicià amb la intervenció del 
president de la nostra junta, Manel Es·
paña, que agraí la presència a tots els 
assistents i, d’una manera especial, als 
convidats Francesc Suárez, coordinador 
de les Associacions d’Amics del Camí de 
Sant Jaume de Catalunya i Jordi Font, 
president de la Federació Catalana.

Tot seguit explicà les funcions que 
havia desenvolupat la Coordinadora 

de Catalunya fins a la seua dissolució 
el passat mes de novembre de 2023 i 
com a partir d’ara la Federació Catalana 
serà l’entitat jurídica que representarà, a 
Catalunya, les associacions que s’hi va·
gin adherint. Per parlar de les finalitats 
de la Federació Catalana, i també de les 
raons per formar·ne part intervingué 
Francesc Suárez. Jordi Font insistí en la 
seua intervenció en la força de la unitat.

Tot seguit s’inicià la participació dels 
socis i sòcies per exposar punts de vista, 
aclariments i suggeriments sobre el tema 
en qüestió. A continuació s’efectuà la 
votació amb el resultat de 50 vots a 
favor de la incorporació de la nostra 
associació a la Federació Catalana, 0 
vots en contra i 2 abstencions.

Per últim, el president informà els 
presents que la nostra associació serà 
l’amfitriona de la  pròxima Assem·

blea General Ordinària de la Federació 
Catalana que tindrà lloc a Amposta 
el pròxim 24 de febrer amb una sessió de 
treball amb els representants de les 
diferents associacions que en formen 
part i que s’allargarà fins al dia 25 en 
una jornada de turisme pel territori per 
als participants i acompanyants.

La nostra associació comença ara 
una nova etapa en què com a membre 

de la Federació Catalana vetllarà amb 
les altres associacions per enfortir la 
Federació i ser l’interlocutor davant 
de les administracions i altres entitats 
o institucions en el tema dels Camins 
de Sant Jaume i llocs d’acollida dels 
pelegrins 

AMICS DEL CAMÍ DE SANT JAUME 
DE L’EBRE DEL MONTSIÀ
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Crida als familiars de persones 
desaparegudes durant el franquisme
MEMÒRIA HISTÒRICA> Són 15 persones les que s’homenatjaran en tres actes en record de les 
persones assassinades a les presons franquistes entre 1938 i 1948

E l Departament de Justícia, Drets 
i Memòria de les Terres de l’Ebre 
ha iniciat una recerca dels famili·

ars de persones desaparegudes durant 
el franquisme i enterrades en fosses 
comunes a Tarragona i Vinaròs. 

Els dies 5, 6 i 14 d’abril, la Direcció 
General de Memòria Democràtica i 
els Serveis Territorials de les Terres 
de l’Ebre de Justícia, Drets i Memòria 
organitzen una sèrie d’actes en reme·
moració dels ebrencs afusellats i morts 
a les presons franquistes entre els anys 
1938 i 1948. 

Durant aquest període 349 ebrencs 
van ser executats o morts per malaltia 
a les presons de la dictadura i soter·
rats a fosses comunes de diferents 
cementiris.

Els dos cementiris on es van en·
terrar més cossos van ser a Tarragona 

(246) i a Vinaròs (32).
Per aquest motiu, des dels Serveis 

Territorials es convida a tota la ciu·
tadania a participar de forma activa 
en l’homenatge i es fa una crida als 
familiars de les persones desaparegu·
des perquè participin en aquest acte 
de memòria.

Els tres actes organitzats són els 
següents:
1. Xerrada explicativa “La repressió 

f ranquista a les Terres de l’Ebre 
(1938·1948)”. A càrrec de l’histo·
riador Xavier Tolosana el 5 d’abril 
a la tarda a l’Aula Didàctica del 
Museu de Tortosa.

2.  Homenatge a les víctimes i a 
les seves famílies en una visita 
al cementiri de Tarragona, el 6 
d’abril al matí.

3. Homenatge a les víctimes i a les 
seves famílies en una visita al 

cementiri de Vinaròs, el 14 d’abril 
al matí  

ELS AMPOSTINS QUE S’HOMENATJARAN SÓN:

Tarragona
 · Aixalà Masó, Josep

 · Asensio Cabanes, José

 · Bayarri Ferreres, Miguel

 · Beltri Mayor, Juan

 · Cervera Salvadó, Juan

 · Franch Mestres, Pedro

 · Huerta Llorens, Rafael

 · Matamoros Queralt, Bautista

 · Pastor Torta, Juan

 · Sabaté Artolà, José

 · Sans Jornet, José

 · Valldepérez Sebastià, José

Orduña:
 · Morales Casado, Ernesto

Vinaròs:
 · Gil Lleti, José
 · Gisbert Alegre, José

Borsa de Treball

MÉS INFORMACIÓ
amposta.cat/borsa-treball

Busques feina? A la Borsa de Treball de lo Sindicat
trobaràs ofertes privades i públiques de feina

Segueix-la a les xarxes socials

i
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D iàriament, utilitzem diferents 
productes de neteja, ja sigui 
per netejar els plats, el terra, 

les finestres o la roba. Cada any es 
fan servir més de 2.200 milions de 
quilos de productes químics per a la 
neteja arreu del món; cada persona, de 
mitjana, en consumeix 87 litres anuals 
i el 25% d’aquests litres són perillosos 
per a la salut i el medi ambient, ja que 
són tòxics. 

Poden contaminar l’aigua, ser pe·
rillosos si els inhalem o irritants per 
contacte. Entre ells trobem: lleixiu, 
amoníac, desgreixants, netejadors de 
bany, desembussadors, llevataques i 
ambientadors. Molts d’ells són corro·
sius, incorporen dissolvents i derivats 
del petroli.

Sobretot, el més important de tot és 
no fer barreges entre ells, ja que poden 
originar gasos o àcids no visibles però 
de gran perillositat per a la salut. Per 
aquest motiu, consumir productes 
ecològics o naturals està deixant de 
ser una opció per passar a ser una 
necessitat.

La base de la neteja ecològica és 
utilitzar la menor quantitat possible 
d’ingredients, evitant els més perillo·
sos. A més a més, els productes estan 
elaborats pensant a tenir cura de la llar, 

de la nostra pell i del medi ambient. 
Tots són de procedència natural, són 
biodegradables i hipoal·lèrgics.

Els productes ecològics segueixen 
els mateixos controls de qualitat que 
els convencionals o potser més, ja que 
han de poder obtenir la certificació de 
sostenibilitat i ecològica que regeixen 
les lleis estatals i de la Unió Europea.

SABIES QUE NOMÉS  
AMB 5 PRODUCTES 
BÀSICS ES POT 
REALITZAR LA NETEJA 
DE TOTA LA LLAR?

 � El bicarbonat és una substància 
que s’aconsegueix d’un mineral. És 
molt versàtil i econòmic. Elimina 
les males olors d’armaris, sabates, 
nevera... Neteja les tapisseries de 
cadires, sofàs, cotxe... Retorna la 
lluentor als metalls com la plata. 
Conjuntament amb el vinagre 
de neteja és un excel·lent desen·
greixant.

 � L’àcid cítric és un ingredient natu·
ral extret dels fruits cítrics com les 
llimones i taronges. Té propietats 
desincrustants, descalcificant, 

antioxidants i abrillantadores. És 
un gran aliat contra la calç.

 � El vinagre de neteja és un producte 
natural amb un alt contingut d’àcid 
acètic. Té propietats desgreixants, 
desinfectants i descalcificant. Ser·
veix per a la neteja de gran part de la 
llar (vidres, mobles, rajoles, aixetes) 
i com a suavitzant de la roba.

 � El percarbonat és un compost quí·
mic obtingut a partir del carbonat 
de sodi i l’aigua oxigenada. És el 
gran substitut del lleixiu, això sí, 
actua a partir dels 40 °C. Té propi·
etats desinfectants, blanquejants, 

desodorants i netejadores. Es pot 
fer servir tant per a la roba com per 
netejar la llar. Si no volem utilitzar 
aigua calenta  podem  optar per 
utilitzar aigua oxigenada en altes 
concentracions.

 � Les escates de Marsella estan 
elaborades a partir d’oli d’oliva i se·
guint el procés de saponificació en 
fred. Només caldrà dissoldre·les 
en aigua calenta per obtenir el sabó 
més ecològic, eficient i respectuós 
per a la nostra pell i el nostre 
entorn. Es pot fer servir per a la 
bugada, per netejar la llar, els plats 
i, fins i tot, el cos 

Fem una ullada ecosostenible als 
productes de neteja
Amb Núria Abelló Tornató de Biopompas Amposta
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Després de l’èxit del seu primer 
llibre ‘Gina’, Maria Climent Huguet 
(Amposta, 1985) torna amb una 
història familiar a tres veus sobre 
els secrets familiars, les decisions 
vitals i les oportunitats perdudes. 
Descobrim ‘A casa teníem un 
himne’ (L’Altra Editorial, 2023), 
novel·la finalista del premi a Mi-
llor Novel·la de l’Any d’Òmnium 
Cultural, parlant amb l’autora.

DESPRÉS DE L’ÈXIT DE ‘GINA’, 
SEMBLA QUE ‘A CASA TENÍEM 
UN HIMNE’ TAMBÉ HA TINGUT 
MOLT BONA ACOLLIDA. ESPE-
RAVES SER UNA DE LES FINA-
LISTES DEL PREMI D’ÒMNIUM?

Ui, no, no. Com ho havia d’esperar. 
L’única pretensió que tenia era escriure 
una novel·la que almenys a mi em 
semblés millor que l’anterior.

COM ENCARES AQUESTA 
SEGONA NOVEL·LA? TINC 
ENTÈS QUE HA SIGUT UN 
PROCÉS MÉS LLARG QUE 
‘GINA’.

Vaig anar a començar a escriure·la a 
la Terra Alta. Des d’un inici vaig tenir 
clar que volia un personatge com el de 
la mare, quasi una caricatura, una mare 
rara, i a partir d’aquí explorar esta mena 
de trios que se formen quan hi ha dos 
filles i una mare. Hi cabia drama, però 
també molt d’humor.

LES RELACIONS FAMILIARS 
TENEN UN PES IMPORTANT. 
QUÈ ES COU DINS D’AQUE-
LLA CASA?

Bé, tu agafes tres personatges que 
no s’aguanten, que són molt diferents 
i els poses en una casa aïllada al camp i 
s’han d’entendre. Les famílies vindrien 
a ser el mateix: et toquen uns quants 
personatges secundaris a la vida amb 
qui no tens més remei que haver·t’hi 
d’entendre.

CAP DE LES TRES PROTAGO-
NISTES ESTÀ SATISFETA AMB 

LA VIDA QUE LI HA TOCAT 
VIURE. HI POSEN REMEI?

Sí, és curiós perquè la Marga i la 
Remei senten a la vegada rebuig i enveja 
cap a l’altra: duen vides antagòniques 
i una mai prendria les decisions que 
pren l’altra: la Marga no té res estable 
ni un pla al que agafar·se, la Remei 
en canvi no pot haver seguit més fil 
per randa allò establert (nòvio·carre·
ra·feina·pis·fill) i al final veus que les 
dos són igual d’infelices amb la seua 
vida. És quan en parlen que es donen 
permís per canviar·ho.

MALGRAT EL DRAMA, ES 
PRENEN LA VIDA AMB HU-
MOR.

Sí, l’humor planeja sobre tota la 
història, és un filtre a través del qual 
les faig mirar la vida.

L’ESCENARI DEL LLIBRE ÉS 
ARNES, A LA TERRA ALTA. 
T’ALLUNYES UNA MICA DEL 
DELTA PERÒ SENSE SORTIR 
DE LES TERRES DE L’EBRE. 
AMB QUIN MOTIU?

Volia mantenir el dialecte però no 
tornar a centrar la novel·la al Delta. 
D’altra banda, les zones frontereres, 
això que la gent de Beseit, Queretes, 
Vall·de·roures parlen com natros (bé!, 
els que encara parlen català, que en són 
cada vegada menys) i que tinguin els 
joves d’un costat i l’altre tirada cap a 
les respectives zones deixant de banda 
la frontera política... això em sembla 
molt interessant.

I LA TOSCANA, ON LA 
MARE, L’ERNE, DECIDEIX 
ESCAPAR...

Dins del meu cap, tenia tot el sentit 
que l’Erne marxés d’un lloc on no volia 
estar però que anés a un lloc similar 
però lluny (per allò que a la Terra Alta 
se la coneix com la Toscana catalana... 
tot i que a la Toscana li falten les mun·
tanyes, ehem.)

AMB UNA FILLA MENUDA I 
MÚLTIPLES FEINES, QUAN 

TROBES MOMENTS PER ES-
CRIURE?

No en trobo! Ha! És gairebé im·
possible, de veritat, trobar temps (i 
energia) per escriure després de no 
dormir pràcticament dos hores segui·
des cap nit, prioritzar unes quantes 
altres tasques que juntes em conformen 
un sou i cuidar un nadó durant el dia. 
Des que ha nascut ma filla, només he 
pogut escriure algun relat que m’han 
encarregat i articles curts. De moment 
no he pogut començar una tercera 
novel·la, ni cal ni dir·ho. A vore si ara 
que començarà a l’escoleta m’organitzo 
d’una altra manera.

EN QUÈ T’INSPIRES?

Per escriure? En la vida, en les per·
sones, en detalls d’escenes quotidia·
nes, en el que sento, també. M’adono 

que escric sobre temes que m’inte·
ressen i que en el moment d’escriure 
em resulten interessants.

A FINALS DE FEBRER PUBLI-
QUES TAMBÉ L’ASSAIG ‘MAI 
ÉS UNA PARAULA MOLT 
LLETJA’ (ARA LLIBRES), UNA 
CRÒNICA SOBRE LA INFERTI-
LITAT. COM HA ESTAT L’EX-
PERIÈNCIA DE PASSAR DE 
LA NOVEL·LA A L’ASSAIG?

Ho vaig escriure mentre estava 
embarassada (vaig pensar que una 
vegada hagués parit potser no tindria 
temps d’escriure, cosa que vaig 
encertar) i no em va suposar gaire 
esforç, explicar el meu periple fins 
a la maternitat.  Penso que és una 
problemàtica molt comuna i de la 
qual no se’n parla obertament 

ROSER R. CAZORLA

“Volia mantenir el dialecte però no 
tornar a centrar la novel·la al Delta”
ENTREVISTA> Maria Climent ha quedat finalista del premi a Millor Novel·la de l’Any d’Òmnium 
Cultural amb ‘A casa teníem un himne’

L’autora ampostina Maria Climent.

Cultura
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El MAMT reivindica la figura i obra de 
Mari Chordà
ART> ‘Mari Chordà... i moltes altres coses’ es podrà veure al Museu d’Art Contemporani de la 
Diputació a Tarragona fins a finals d’abril, en coproducció amb el MACBA

Cultura

Pintora, escultora, poeta, activista 
cultural i, evidentment, feminis·
ta. És Mari Chordà (Amposta, 

1942), a qui el Museu d’Art Modern 
de la Diputació de Tarragona (MAMT) 
ha dedicat l’exposició temporal ‘Mari 
Chordà... i moltes altres coses’, en copro·
ducció amb el Museu d’Art Contem·
porani de Barcelona (MACBA). ‘Mari 
Chordà... i moltes altres coses’ és oberta 
al públic fins al 28 d’abril a la sala d’ex·
posicions del MAMT, i a partir del juliol 
es podrà visitar al MACBA.

A la inauguració, Mari Chordà 
afirmava que “com a ampostina, és un 
honor exposar a a esta ciutat entranyable 
i a este Museu que cada dia guanya en 
espai artistic de la mà d’un altre ampostí: 
Manel Margalef ”. Chordà recordava 
que l’any 2000 va exposar al pati de la 
Diputació, així com feia referència als 
primers espais que la van veure desen·
volupar·se com a artista: “Volia parlar 
del meu poble, de la meva faena al món 
de l’art des de fa tants anys i també 
d’altre obres que, per a mi, són tan o més 
importants: considero que l’obra “Llar” 
a Amposta, ha estat i seguirà funcionant 
com un espai artístic i social i, per tant, 
està en lo meu catàleg personal com una 
obra important i fins i tot estimada de 
manera especial”. L’artista recordava que 
“si no hagués viscut i gaudit “l’obra Llar”, 
probablement no hagués pogut, uns anys 
més tard, impulsar laSal Bar·Biblioteca 
Feminista a Barcelona. Penso que les 
dues estan en lo millor de la meva obra”.

Durant l’acte, el director del MAMT, 
Manel Margalef, destacava que “la 
projecció d’artistes de la demarcació, 
com la Mari Chordà, passa per projec·
tes com aquest, que creen xarxa entre 
museus”. En aquest sentit, la directora 
del MACBA, Elvira Dyangani Ose, deia 
que el projecte, que s’anirà ampliant amb 
publicacions i activitats pedagògiques 
relacionades amb l’artista, “és fruit del 
treball conjunt i de la xarxa de soli·
daritat que s’ha creat entre ambdues 
institucions”.

Formada per desenes de pintures, es·
cultures, llibres i documentació diversa 
vinculada a la trajectòria de Mari Chor·
dà, l’exposició difon la faceta d’artista 
plàstica de l’autora ampostina i alhora 
en reivindica la seva figura i trajectòria 
en el camp de l’activisme social i cultural 
i del feminisme. 

ARTISTA I ACTIVISTA
Mari Chordà Recasens va ser una 

de les pioneres de la seva generació a 
expressar la sexualitat femenina lliure, 
a parlar del plaer, de la maternitat i de 
relacions lèsbiques en la seva pintura i 
en la seva poesia. I l’any 1964, mentre 
encara estudiava Belles Arts a Barcelona, 
va pintar la primera ‘Vagina’. Ha exposat 
les seves obres en diferents indrets de 
Catalunya, l’estat i Europa, com ara el 
Casino d’Amposta, el cercle Artístic 
de Tortosa, el Pati de la Diputació de 
Tarragona, el MAMT, el Pati Llimo·
na de Barcelona, el centre de Cultura 
Contemporània de Barcelona (CCCB), 
el Museu Nacional d’Art de Catalunya 
(MNAC), el Museu Reina Sofía de 
Madrid, la Tate Modern de Londres o 
la Galeria Mayoral de París. El 2022 va 
rebre la Creu de Sant Jordi que atorga 
la Generalitat.

Com a activista cultural i social, 
l’any 1968, va fundar Llar a Amposta, 
un espai que durant dos anys va acollir 
concerts, exposicions i altres activitats. 
Quan es va traslladar a viure a Barce·
lona, als anys setanta, va crear amb un 
grup de dones la Sal, un bar biblioteca 
feminista pensat com espai de tertúlia, 
suport i assessorament, que derivaria 
en una editorial de literatura i assaig 
de dones. Mari Chordà també ha estat 
guionista, rapsode, poeta, lletrista en 

projectes musicals i impulsora de jorna·
des a l’entorn de l’art o del feminisme, 
entre altres activitats.

L’objectiu de l’exposició per visibilit·
zar l’art fet per dones, compensant així 
la seva escassa presència al món de l’art 
al llarg de la història, coincideix amb el 
de la mostra ‘Artist s contemporan s, que 

des del gener també s’exposa al MAMT 
i que inclou obres de 15 autores, entre 
les quals una de Mari Chordà. Aquesta 
exposició col·lectiva romandrà oberta 
fins al desembre i es complementarà 
amb activitats paral·leles a l’entorn de 
les obres, de les autores i de l’objectiu 
general de la mostra 
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Lo Pati presenta la programació del 
2024 amb la mirada posada al territori
LO PATI> La primera exposició serà “Cosmic Eye” d’Anaisa Franco i es podrà veure en el marc del 
festival XYZ, fins al mes d’abril

Cultura

Com afecta l’activitat humana a 
l’ecosistema que ens envolta? 
Aquesta és la pregunta que s’han 

plantejat alguns dels artistes inclosos 
en la nova temporada d’exposicions i 
activitats de Lo Pati. Així, la fotògra·
fa Paula Artés, l’arquitecta Eva Franch 
i el projecte “Garba” de Sara González 
de Ubieta, Marc Navarro i David Bestué 
posaran el focus en el territori, el Delta 
de l’Ebre, el medi ambient i el Medi·
terrani. Sempre a través de la mirada 
artística i amb una intencionalitat crítica 
sobre la realitat. A més, l’artista sonor 
Fito Conesa presentarà l’obra “Anòxia. 
Un preludi constant”, una obra en tres 
actes que també proposa diferents acos·
taments a les problemàtiques actuals 
del mare nostrum.

La segona edició del cicle expositiu 
de La Façana de Lo Pati estarà comis·
sariada per Pau Waelder i mostrarà 
el treball de sis artistes digitals que 
reflexionen sobre la vida a l’antropocè, 
un concepte que no defineix un període 
geològic pròpiament, sinó l’època en què 
l’activitat humana ha començat a gene·
rar efectes massius en l’àmbit planetari.

La ballarina Sònia Gómez i Encarni 
Espallargas plantegen un laboratori 
d’arts vives dirigit a col·lectius que 
conviuen amb la salut mental. L’objec·
tiu és descobrir el propi cos i les seves 
múltiples possibilitats, mentre es busca 
millorar la percepció d’un mateix.

Com a tancament de la temporada 
d’exposicions, al desembre es donarà 
el tret de sortida a una nova edició de 
la  Biennal d’Art Ciutat d’Amposta 
(BIAM). El certamen es va iniciar el 
1989 i ha esdevingut un potent aparador 
de la creació emergent al país. 

EXPOSICIONS, FESTIVALS I 
ACTIVITATS

El tret de sortida l’ha donat aquest 
mes de febrer la instal·lació “Cosmic 
Eye” d’Anaisa Franco a la façana fluvial, 
a l’alçada de la plaça del Poador, que 
es podrà veure fins a l’abril. Es tracta 
d’una peça tridimensional de gairebé 
cinc metres de diàmetres que ha estat 
seleccionada pel comissariat del festival 
XYZ d’intervencions artístiques en 
l’espai públic, que enguany arriba a la 
sisena edició. La segona exposició de 
la temporada porta per títol “Energia 
submergida”, es podrà visitar del 2 de 

març al 5 de maig, i anirà a càrrec de  
l’artista Paula Artés, qui ha fet una re·
cerca fotogràfica per reflexionar sobre el 
projecte Castor que s’ha acabat de gestar 
a la residència artística Baladre. A l’estiu, 
entre el 6 i el 28 de juliol, l’Eufònic por·
tarà a Lo Pati una instal·lació de l’artista 
sonor i visual holandès Edwin van der 
Heide. L’arquitecta de Deltebre Eva 
Franch presentarà la mostra “Deltacè 
(Antopocè, Capitalocè, Plantaciócè...) 
i, finalment, el BIAM posarà punt final 
a la temporada expositiva.

Pel que fa a les activitats, Lo Pati 
acollirà “Anòxia. Un preludi constant” de 
Fito Conesa, sobre les problemàtiques 
del Mediterrani, així com “Garba” de 
Sara González de Ubieta, Marc Navarro 
i David Bestué, sobre els lèxics mate·
rials del Delta, al voltant dels quals es 
produiran diferents tallers oberts a la 
ciutadania. A més, també se celebrarà 
“Ports, Natura i Art” i “Calindoscòpi·
aLab”, un laboratori d’arts vives sobre 
salut mental. A la tardor, el Cicle 
Difraccions la música contemporània 
experimental sonarà a Lo Pati, mentre 
que al llarg de l’any L’Aula al Pati seguirà 
explorant pedagogies que es despleguen 
fora de l’aula. 

Paral·lelament, tornarà  a ser la seu 
dels festivals mónFILMAT, del 13 al 
16 de juny, de l’Eufònic, de l’11 al 14 
de juliol, així com del Femme in Arts 

L’obra ‘Cosmic Eye’ de l ’artista Anaisa Franco, al 6è XYZ

Fruit de la residència artística a Baladre, Paula Artés fa una recerca fotogràfica del 
Castor

La presentació de la temporada del centre d ’Art
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Tribuna

Quan el PP va guanyar les eleccions 
generals de 1996 sense majoria abso·
luta i Aznar va haver pactar amb Jordi 
Pujol per a ser investit president del 
Govern d’Espanya, va ser necessari fer·
li moltes concessions a CiU per a que 
la coalició nacionalista li acabés donant 
els seus vots. D’aquell temps ens queda 
el record d’unes paraules d’Aznar dient 
que  ‘parlava català a la intimitat’... 
Però, realment va dir això? És cert que 
Aznar parlava català a la intimitat? 
A principis d’any, el crític televisiu 
del Periódico de Catalunya Ferran 
Monegal deia a la seva columna ‘Tu 

i jo som tres’  que Aznar mai va dir 
exactament aquelles paraules. De fet va 
dir: ‘quan em trobo en cercles reduïts 
fins i tot el parlo’... Una frase semblant 
a la que s’acostuma a sentir. El dubte 
sempre ha estat si l’afirmació d’Aznar 
era veritat o mentida... Una mentida 
per a quedar bé davant els seus nous 
socis? A veure si com diu Carles Porta 
(Crims TV3) posem llum a la foscor. 
Per a intentar aclarir·ho res millor 
que explicar·vos una anècdota que 
em van passar ja fa uns quanta anys 
quan treballava a l’Agència Tributària 
de Tortosa. Recordo que un dia vaig 

atendre un senyor de la Ràpita que 
venia a sol·licitar un certificat. Rà·
pidament em vaig adonar que al seu 
canell esquerre portava un rellotge de 
marxandatge amb l’anagrama del PP. 
No recordo com va anar exactament 
la conversa però si que recordo que 
en un moment donat va treure la seva 
cartera i em va ensenyar un telegrama 
on es felicitava a ell i la seva senyora per 
les noces d’or de casats.  El telegrama 
anava signat per ‘José Maria i Ana’. 
Llavors em va explicar orgullós que 
un fill seu estava casat amb una ger·
mana de l’Ana Botella, la dona de José 

Maria Aznar. Aquell senyor responia 
al cognom  Robledo  i era propietari 
d’un estanc al barri Espanyol de la 
Ràpita. Després de conèixer aquests 
fets és fàcil imaginar que durant les 
celebracions familiars, passades les 
postres i arribada l’hora la copa i el 
cigar, quan els homes de la família 
s’agrupaven per a parlar ves a saber de 
què, Aznar intercanviés ni que només 
fossin unes poques paraules en català 
amb el seu concunyat rapitenc 

 JOAN FERRÉ I VERGE

Ja hi som, ja tenim el decret d’alarma, tantes vegades previsible i temut, i 
sense gaire perspectiva de millora del problema, si més no en quantia suficients. 
Senzillament no hi ha, ni de bon tros, aigua per a tothom. 

Era i es un mal força predecible, jo mateix ho vaig dir fa més d’un any, amb 
article a la premsa, la deriva paleoclimatica coneguda, d’uns 5.000.· d’anys fins 
ara, i ara a mes a mes, haver passat en dos segles, de 400.000.· habitants de 
economia agraria, a 8 milions d’economia hegemònica, industrial i turística, 
desenvolupada, i agricultura i ramaderia intensiva, és a dir amb un consum 
d’aigua prop d’unes 50 vegades més, ho està anunciant. A mes a mes, no es 
que no plogui, si no que plou però en altres llocs, a canviat la seva localització i 
intensitat.  El decret que acaba de sortir de la Generalitat, es la mort de l’agri·
cultura de regadiu i la ruina de la seva gent, és a dir la nostra, la de Ponent i el 
Rera Pais, perquè una retallada del 80% del subministrament d’aigua per a reg 
és això. Als mitjans de comunicació, especialment a TV, no es dóna cap notícia 
de solucions i/o d’alternatives existents que les hi han, ni gairebé del propi 
problema, durant mesos i mesos. Que diferent que es veuen les coses des de 
Barcelona!, és clar sempre tenen el Segre i l’Ebre, això creuen, ja ho han dit, però 
això és en realitat un problema mes. De moment s’han establert rectriccions, i 
això no es cap solució, és solament un pegot petit i momentani. Molts tècnics 
analistes, ja vam proposar fer tantes dessaladores com faci falta amb l’ajuda 
dels Next Generations, la indústria i tecnica disponible que la tenim. Fent un 
gran projecte de país, per que la sequera és avui el més gran problema del pais. 
A hores d’ara, qui tingui una altra solució viable i suficient que la digui.  A 
les grans àrees productores d’aliments, al delta de l’Ebre si li treuen l’aigua la 
salinitzen i la maten, i a la riba del Segre, Pla d’Urgell, si ho fan desertitzen les 
terres i les fan inproductives. A hores d’ara, és secundari si la causa es el CO2, 
o l’estat de la xarxa de subministrament, fuites o similars, o el que sigui, tot hi 
ser important, ara cal amb urgencia, amb prioritat solucions per produir aigua 

dolça, de pagament o subvencionada, per que l’alternativa és marxar tots cap 
a Barcelona, com estar passant. Segueixo proposant dessaladores, tantes com 
calguin, i vincular les noves zones de desenvolupament econòmic i residencial, 
i assegurar·ne les existents, a l’execució d’obres necessàries d’aportació d’aigua, 
en projectes com el Hard Rock i similars, A les nostres terres per tirar endavant 
tot això, cal l’acció inclusiva dels ajuntaments, consells comarcals, colectivitats, i 
sobretot de la Diputació. Les TV deurien d’informar que hi ha països que ja han 
solucionat el mateix problema, com els Emirates Arabs, Israel, California, etc., 
i no informen.A la nostra agricultura se li afegeixen ara tres greus problemes, 
entre altres, comuns a bona part d’Europa especialment la del sud, provocada 
per una mala política, crec que intencionadament perversa, de la UE, la qual 
s’aplica amb molt rigor, entre altres mesures, una normativa mediambiental 
desorbitada, la qual no exigeix als mateixos productes que venen de fora de 
la UE, i a una mala política comercial interna, molt permissiva amb les grans 
distribuidores, que ofega als pagesos i ramaders, provocant en conjunt una forta 
davallada de la renda agraria i ramadera i l’abandonament de les terres, també 
hi ha, tot i que més a nivell nacional i general, una greu manca de política de 
natalitat, la qual victimitza les dones i imposibilita el relleu generacional, i genera 
el desequilibri i desertització del país, que a la vegada crea una cada vegada més 
forta conflictivitat migratoria.

A Europa i aquí, si volem anar bé i viure de la terra i del nostre treball, han 
de canviar moltes coses. Hem de protegir la nostra gent i el seu treball. Com 
a ciutadans que volem ser actius i responsables, tenim molta feina, endavant 

 
Lleida 1 de febrer de 2024.

MIQUEL ANGEL SORIANO-MONTAGUT I MARCOS, 
ARQUITECTE I URBANISTA

 El concunyat rapitenc de José Maria Aznar 

Ja tenim l’alarma per sequera, 6 milions de persones 
afectades, gairebé tot el país, i un futur incert, i ara que?

Cartes al director
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A cada ple, 
propostes per 
transformar 
Amposta

Des de l’inici del mandat, Junts per 
Amposta proposem a cada ple mesures 
per millorar i transformar Amposta, 
tant en forma de mocions, com en 
forma de precs i preguntes, perquè, 
tot i estar a l’oposició, no renunciem 
a millorar la gestió municipal, ni a 
una millor cura amb el diner públic 
i les instal·lacions municipals. Tam·
poc renunciem a aplicar el nostre 
programa de govern. Així, al ple del 
passat mes de gener vam presentar 
dues mocions, una per millorar la 
transparència municipal i una altra 
per millorar la imatge de l’accés a 
Amposta pel Pont Penjant.

La moció per millorar la transpa·
rència fou per millorar la transpa·
rència del govern amb la ciutadania, 
i amb els grups de l’oposició. Amb la 
ciutadania, tant pel que fa a instàncies, 
que moltes vegades no tenen resposta 
tot i estar obligat l’ajuntament per 
llei a respondre·les, com pel que fa 

a la web de transparència municipal, 
on molta informació no està dispo·
nible o està desactualitzada. I això 
no només ho afirma el nostre grup, 
sinó que també ho afirma el Síndic 
de Greuges de Catalunya, al que vam 
demanar l’any passat que avalués la 
transparència de la web municipal. 
Tot i existir des de fa 8 anys una 
regidoria de transparència, aquesta 
continua sent deficient. 

I pel que fa als grups de l’oposició, 
la transparència també ha de millorar. 
El nostre grup municipal fem cons·
tantment sol·licituds d’informació per 
poder fer la nostra tasca i la majoria 
de cops la resposta és el silenci. O la 
documentació dels plens municipal 
se’ns fa arribar amb un marge de 
temps tant petit que no dóna temps 
d’estudiar·la amb deteniment. Com 
a regidors se’ns nega sistemàticament 
el dret que garanteix l’article 1.b de 
la llei 19/2014, de tenir garantit el 
dret d’accés a la informació i la do·
cumentació públiques. Per exemple, 
el mes passat no vam rebre els decrets 
d’alcaldia mensuals tal com correspon.

Si el govern fos tan transparent, 
tot això no hauria de succeir. Com 

que aquesta situació no és un fet 
puntual sinó habitual, vam fer diverses 
peticions a la defensora de la ciuta·
dania perquè intercedís per intentar 
solucionar·ho, però no va acabar de 
funcionar. Lamentem que la defensora 
de la ciutadania no inclogués les nos·
tres peticions en el seu informe anual.

Per tot això creiem que la transpa·
rència municipal ha d’augmentar. S’ha 
d’agilitzar la resposta a la ciutadania. 
S’ha de destinar suficient personal per 
respondre en temps a totes les instàn·
cies que arriben a l’Ajuntament i s’ha 
d’actualitzar el més aviat possible el 
portal web de transparència municipal 
d’acord amb els criteris de la Llei de 
Transparència.

La segona moció fou per millorar 
la imatge de l’entrada d’Amposta 
pel Pont Penjant. Darrerament hem 
observat comentaris a Google de 
visitants sobre els principals espais 
patrimonials d’Amposta, i a la zona 
de la façana fluvial molts comentaris 
són negatius. El nostre grup muni·
cipal creu inacceptable que aquesta 
entrada al nucli urbà, un dels indrets 
més visitats d’Amposta, on està el 
pont i el castell, estigui en un estat 

de degradació i deixadesa tan elevat, 
que a més, dóna mala imatge a totes 
les persones que visiten el nostre 
municipi.

Aquesta deixadesa i passivitat del 
govern municipal es pot veure també 
en la ràpida degradació de les noves 
inversions i espais municipals degut 
a la manca de manteniment, com per 
exemple, la Celòquia del Castell, on 
es va fer una elevada inversió. Actu·
alment l’espai està deixat i abando·
nat, on la bandera fa mesos que no 
oneja. El mateix passa amb molts 
carregadors per vehicles elèctrics, 
que no funcionen o no funcionen 
correctament, com el del Poblenou 
del Delta o el de la plaça del Mercat. 
Igualment, aquesta mateixa deixadesa 
amb el manteniment de la ciutat la 
veiem en la incapacitat de fer complir 
el contracte de neteja i jardineria a 
l’empresa URBASER. A causa dels 
nombrosos incompliments d’aquesta 
empresa, l’espai públic mostra un 
aspecte de degradació elevat.Des de 
Junts per Amposta seguirem amb en 
aquesta línia, fent crítica constructiva 
i propostes per revertir la situació 
negativa en que es troba Amposta 

L’espai ERC

L’espai Junts per 
Amposta

La recuperació de les 
antigues Monges

La recuperació del patrimoni per 
poder·hi habilitar espais funcionals i 
amables és un dels reptes de l’equip de 
govern d’Esquerra, i en aquesta línia 
hem treballat en molts de projectes que 
avui estan acabats o encaminats, des de 
la celòquia del Castell al Sindicat o la 
Biblioteca, però un dels més ambiciosos 
és la recuperació de l’antic convent i 
col·legi de les monges.

Després que el Sagrat Cor deixés 
l’edifici l’any 2000, l’espai es va abando·
nar, sense que el govern d’aquell moment 
fes res per protegir·lo o restaurar·lo atès 
el seu caràcter històric. En mans priva·
des es va anar degradant, sempre buit i 
abandonat, amb espais tan destacats com 
l’escalinata de l’interior del pati, amb 
tot d’elements d’inspiració modernista, 
amagats als ulls de la ciutadania.

La recuperació d’aquest antic col·legi 
ha estat un projecte que hem treballat 
des que vam entrar a govern, una cursa 
de fons que ha passat per protegir l’im·
moble amb la declaració de BCIL el 
2017, comprar l’edifici amb el repte 

d’ubicar la seu d’ESARDI, aconseguir 
una aportació de 3 milions d’euros per 
part de l’Estat i, finalment, engegar un 
concurs d’idees perquè un jurat tècnic 
escollís la millor proposta per a l’espai. 

S’estima que en uns dos anys disposa·
rem d’una combinació de modernisme 
i modernitat que permetrà disposar 
d’un edifici funcional per a l’Escola 
d’Art i, al mateix temps, obrir el pati i 
convertir·lo en un espai de recolliment 
al centre de la ciutat.

Just el 2026, celebrarem també el 
centenari de l’edifici, per això no podem 
estar més satisfets de tot el camí que hem 
fet i que continuarem fent fins a veure’l 
ple de vida, íntegrament restaurat.

El primer Consell 
d’Infants i 
Adolescents 

El 17 de febrer es va constituir el 
primer Consell d’Infants i Adolescents 
d’Amposta, una eina de participació 
que permetrà a les xiquetes i xiquetes 
formar part de la presa de decisions 
de la ciutat, per fer·la més amable i 

adaptada als infants. Com deia l’alcalde, 
Adam Tomàs, “les persones adultes 
ens oblidem què significa ser infant, 
per això necessitem la col·laboració 
dels xiquets i xiquetes per fer una 
ciutat amb mirada jove, creativa i sense 
complexos”.En l’acte de constitució del 
consell, el primer encàrrec que van rebre 
va ser aportar idees sobre la circulació 
i mobilitat sostenible, parcs i jardins 
i reciclatge i civisme.La creació del 
Consell d’Infants, una de les accions 
del Pla Local d’Infància i Adolescència, 
era un dels nostres compromisos elec·
torals i la mesura 117 del Pla d’Acció 
Municipal per al mandat 2023·2027

Amposta, ciutat 
esportiva

Totes les branques de l’àrea de 
Transformació Comunitària són 
imprescindibles, sobretot perquè si 
parlem des de la visió dels ODS de 
l’Agenda 2030, totes les accions són 
transversals i impliquen les diferents 
àrees. En l’àmbit esportiu, Ampos·
ta fa uns anys que som una ciutat 

eminentment esportiva, esdevenint 
referent arreu de l’Estat, però també 
en molts altres països.

El regidor d’Esports, Marc Fornós, 
destaca a manera de balanç que en 
sis anys hem passat de tenir de 30 
a una cinquantena de competicions 
setmanals a les instal·lacions mu·
nicipals, fruit del treball de molts 
esportistes, clubs i federacions, però 
també de l’equip de govern, que ens 
esmercem en una constant millora 
dels equipaments. Entre els exemples, 
s’ha passat de tenir un pavelló cobert 
a també quatre pistes, a més el pavelló 
de tecnificació.

És una evidència fefaent que aquests 
atractius, sumat al bon clima, atre·
uen esportistes i federacions d’arreu 
del món.Al febrer, per exemple, van 
escollir la nostra ciutat 180 espor·
tistes internacionals per preparar·se 
al Centre de Tecnificació per a la 
Copa del Món d’Espasa Femenina, 
a més d’una vuitantena de remeres 
i remers del club neerlandès D.S.R. 
Proteus·Eretes, els quals van triar 
Amposta com a seu dels seus entre·
naments de llarga distància 
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Moció per 
contractar personal 
per a l’Ajuntament 
per fer d’agents 
cívics

El grup municipal SOM AMPOS·
TA presenta la següent moció per ser 
debatuda i, si s’escau, aprovada pel Ple 
de l’Ajuntament:

EXPOSICIÓ DE MOTIUS
Considerant que la convivència i 

la seguretat ciutadana són qüestions 
fonamentals per al benestar de la nostra 
comunitat. 

Considerant que és necessari pro·
moure una cultura cívica i fomentar el 
respecte i la civilitat en els espais públics 
de la nostra ciutat. 

Considerant que la presència d’agents 
cívics pot contribuir a mantenir l’ordre, 
prevenir conflictes i millorar la convi·
vència entre els ciutadans.

Considerant que altres ciutats ja 
han implementat amb èxit programes 
d’agents cívics, demostrant la seva 
eficàcia en la millora de la qualitat de 
vida i la seguretat ciutadana.

Considerant que l’Ajuntament té la 
responsabilitat de garantir el benestar 
dels seus ciutadans i de promoure una 
ciutat més amable, sostenible i segura.

Per tot això, es proposa l’adopció dels 
següents ACORDS:

ACORDS
Contractar personal específic per 

l’Ajuntament per realitzar tasques 
d’agents cívics.

Establir les funcions principals dels 
agents cívics, que inclouran:

a) Vetllar per la convivència i la se·
guretat ciutadana en els espais públics.

b) Donar suport en la resolució de 
conflictes i medià en situacions de tensió.

c) Promoure la cultura cívica, fomen·
tant el respecte, la tolerància i les bones 
pràctiques ciutadanes.

d) Informar i orientar als ciutadans 
sobre les normatives i regulacions 
municipals.

e) Col·laborar amb les forces de 
seguretat per millorar la seguretat 
ciutadana en coordinació amb les seves 
competències.

Establir un programa de formació 
i capacitació per als agents cívics, que 
inclourà aspectes com la gestió de 

conflictes, les habilitats comunicati·
ves i la coneixença de les normatives 
municipals.

Establir una coordinació adequada 
amb les forces de seguretat de l’Ajunta·
ment per garantir una actuació conjunta 
i coordinada en matèria de seguretat 
ciutadana.

Preveure un sistema de comunicació i 
coordinació amb els ciutadans per rebre 
i gestionar les seves consultes, suggeri·
ments o queixes relacionades amb la 
convivència i la seguretat ciutadana.

Destinar els recursos necessaris per a 
la contractació, formació i manteniment 
del personal d’agents cívics. Una gran 
part dels recursos econòmics poden 
sortir de la col·laboració de la gent que 
Serveis Socials a través de l’Ajuntament 
d’Amposta dona suport. Fer un canvi 
de diners per feina. 

FEINES PER LA COMUNITAT. 
Realitzar un seguiment periòdic de 

l’eficàcia de la tasca dels agents cívics, 
avaluant els seus resultats i realitzant els 
ajustos necessaris per a la millora con·
tínua. Per tant, demanem el suport dels 
membres d’aquest Ple per a l’aprovació 
i implementació de la contractació de 

personal per l’Ajuntament per fer de 
agents cívics amb l’objectiu de millorar 
la convivència, la seguretat ciutadana i 
la qualitat de vida en la nostra ciutat.

Moció per Buscar 
Patrocinadors per a 
Espais Públics

Considerant que els espais públics 
són fonamentals per al benestar i co·
hesió ciutadana, i el finançament per 
al manteniment i millora sovint es veu 
limitada pels pressupostos, proposem 
crear un programa per a la recerca de 
patrocinadors, establir un equip res·
ponsable de gestionar les relacions amb 
aquests i crear un catàleg d’oportunitats 
de patrocini amb criteris clars i ètics, tot 
amb un procés transparent per destinar 
els fons a la millora, manteniment i 
promoció dels espais públics.

Els resultats esperats serien el 
reforçament de les relacions entre la 
comunitat i els patrocinadors, a més de 
millorar la qualitat i accessibilitat, amb 
major finançament per a la preservació 
d’aquests 

Tribuna

L’espai SOM AMPOSTA
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Esports

RECONEIXEMENTS> Una seixantena de candidatures optaven als 16 reconeixements de la Gala 
de l’Esport que es va celebrar el passat 26 de gener

David Picot, Premi Esports 2023

L ’esportista David Picot, del 
Club Esportiu l’Àngel  Apasa, 
va guanyar el Premi Esports 

2023, atorgat durant la 27a Gala de 
l’Esport d’Amposta, que es va celebrar 
el passat divendres, 26 de gener, a 
l’Auditori municipal. Picot també va 
ser reconegut amb el premi a Millor 
Esportista d’esport adaptat masculí, 
destacant pels seus podis al Campionat 
de Catalunya d’Atletisme en  400 m, 
on va aconseguir un primer lloc; o l’or 
al Campionat Territorial d’Atletisme 
en 400 m, a més de la tercera posició 
als Special Olympics de Berlín.

L’alcalde d’Amposta, Adam To·
màs,  remarcava  el paper de l’esport 
a la ciutat des d’una visió polièdrica: 
“Més enllà del que significa pel que fa 
a salut, entenem l’esport com una eina 
social, comunitària i de valors”. 

L’alcalde afegia que “Amposta tenim 
unes  instal·lacions  de primera línia, 
però no tindrien cap sentit sense les 
entitats i esportistes que les utilitzen”.

Per la seva part, el regidor d’Esports, 
Marc Fornós, destacava la impor·
tància de l’esport femení a la ciutat. 
“Actualment, Amposta té 35 entitats 
esportives, més llicències esportives 
que mai i més de 55 competicions 
setmanals, i bona part d’aquests equips 

són femenins”, deia el regidor.
La Gala de l’Esport comptava amb 

una seixantena de nominats en 16 
categories diferents. El Premi Valors, 
per exemple, anava dedicat a tots els 
clubs per la seva participació activa 

durant l’arribada de la torxa dels Special 
Olympics a Amposta. 

Un guardó que va recollir  May·
te Lletí, del Club Esportiu Àngel Apa·
sa per la seva dedicació i organització 
de l’acte. 

Entre altres, també es va premiar a 
l’entrenador Bienve Front per la seva 
trajectòria esportiva com a entrenador 
de rem, al Moto Club Amposta pels 
seus 50 anys i al Club d’Escacs Amposta 
pel seu 75è aniversari 

David Picot va guanyar el Premi Esports 2023

A CONTINUACIÓ PODEU CONSULTAR TOTS ELS PREMI-
ATS DE LES DIFERENTS CATEGORIES:  

 · Millor Equip Base Masculí: Sala Esgrima Amposta – SEA1
 ·  Millor Equip Base Femení: Club Nàutic Amposta – Júnior Femení
 ·  Millor Equip Absolut Masculí: Taekwondo Alfaro Amposta – TDK
 ·  Millor Equip Absolut Femení: Club Nàutic Amposta – 8 Sènior Femení
 ·  Millor Esportista Promesa Masculí: Antonio Pomchenko – Sala Esgri·
ma Amposta
 ·  Millor Esportista Promesa Femení: Anouk Vizcarro – Club Patí l’Aldea
 ·  Millor Esportista Absolut Masculí: Gerard Gonell – Sala Esgrima 
Amposta
 ·  Millor Esportista Absolut Femení: Aina Cid – Club Nàutic Amposta
 ·  Millor Esportista d’Esport Adaptat Masculí: David Picot – Club Es·
portiu Àngel Apasa
 ·  Millor Entrenador: Pau Cecília – Unió Atlètica Montsià
 ·  Millor Entitat Esportiva: Club Nàutic Amposta

 ·  Premi Valors: Tots els clubs de la ciutat
 ·  Mencions Especials Trajectòria Esportiva: Moto Club Amposta, 
Club Escacs Amposta i Bienve Font

El Premi Valors el va recollir Mayte Lletí, però anava dedicat a tots els clubs locals
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Es va premiar al Club Nàutic Amposta com a Millor Entitat Esportiva

El Premi al Millor Esportista d ’Esport Adaptat Masculí es va atorgar a David Picot 

El Millor Equip Absolut Masculí va ser el Taekwondo Alfaro Amposta

El Club Escacs Amposta celebrava el seu 75 aniversari

El guardó al Millor entrenador el va recollir Millor Pau Cecília de la UAM

Anouk Vizcarro, del Club Patí l ’Aldea, premi a Millor Esportista Promesa Femení.

El Moto Club Amposta va rebre un reconeixement pels seus 50 anys

Bienve Font va ser mereixedor del premi a la trajectòria individual

El 8 Sènior del CN Amposta va recollir el premi al Millor Equip Absolut Femení

 El Club Nàutic Amposta va recollir el premi al Millor Equip Base Femení
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ESGRIMA> Daniela Pinyol va ser la única representant de la Sala Esgrima Amposta en el Trofeu 
Internacional Ciutat de Barcelona

Bronze de Pinyol i Pomchenko al 
Campionat d’Espanya Júnior d’espasa

E ls representants de la  Sala Es·
grima Amposta, Daniela Pinyol 
i  Antonio Pomchenko, es van 

penjar la medalla de bronze, al Cam·
pionat d’Espanya Júnior d’Esgrima, en 
les modalitats d’espasa, floret i sabre, 
disputat al pavelló Ciudad de Chiclana, 
organitzat pel Club Esgrima Bahia de 
Cádiz, amb la participació d’uns 500 
tiradors, els millors en l’àmbit estatal 
de la categoria.

Daniela Pinyol es va   penjar la 
medalla de bronze. En la seua pole va 
aconseguir la classificació de forma 
solvent amb cinc victòries i tan sols una 
derrota Fourniel Garcia·Valdecasas 
(SA Granada). En la primera ronda del 
quadre final, va superar a Sònia Rup 
(CNE Navarra), 15·12, en octaus de 
final a Paula Garcia Blanco (CREA 
Madrid), 15·9, en quarts de final a 
Lucia  Jañez (CE Valladolid), 15·12, 
perdent en semifinals amb Martina 
Torrego (CE Pozuelo), 15·11.

Antonio Pomchenko va guanyar 
els sis duels de la seua pole. Va quedar 
exempt en la primera ronda del quadre 
final, superant 15·12 en la segona a 
Pablo Ruiz Vázquez (CELC Madrid), 
seguidament a Vicente Jiménez Zotes 
(CREA Madrid), 15·5, en quarts de 
final a Antonio de la Vega (Sala Armas 
de Madrid), 15·11,  perdent en semi·
finals  amb Guillermo Juanes (CELC 
Las Rozas de Madrid), 15·7

Ferran Tomàs es va classificar a la 
pole amb un balanç de 3 victòries i 3 
derrotes. Va caure derrotat en la segona 
ronda, després de quedar exempt en 
la primera, davant J de la Cal (CREA 
Madrid), 15·9.

PINYOL, AL TROFEU INTER-
NACIONAL CIUTAT DE BAR-
CELONA D’ESPASA

Daniela Pinyol va ser la única repre·
sentant de la Sala Esgrima Amposta, en 

la 47a edició del Trofeu Internacional 
Ciutat de Barcelona, que es disputa 
els dies 9, 10 en modalitat individual 
i l’11 de febrer per equips, prova de la 
copa del món d’esgrima, en la modalitat 
d’espasa femenina, catalogada per la 
Federació Internacional d’Esgrima 
com a categoria A, que té lloc a l’Ins·
titut Nacional d’Educació Física de 
Catalunya a Barcelona, situat en el 
cor de l’Anella Olímpica de Montjuïc, 
amb la participació de les 291 millors 
tiradores de l’especialitat.

En la seua pole va aconseguir la 
classificació amb tres victòries per 
5·4, davant Amarzaya Batsaikhan 
(Mongolia), Camille Hermay (França), 
i Aurore Favre (Suissa), i derrota amb 
Nicole Feygin (Israel), 4·5, Anthea Zy 
Ning Foong (Singapur), 2·3 i Katha·
rine Holmes (Estats Units), 2·5. En la 
primera eliminatòria del quadre final, 
va caure eliminada davant la tiradora 
hongaresa, Sara Maria Kowalczyk per 
15·11 
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Uns 200 esportistes d’arreu del món 
es concentren al CTTE

Esports

TURISME ESPORTIU> Tiradores d’arreu del món i remers dels Països Baixos es preparen a les 
instal·lacions esportives d’Amposta

F ins a 180 esportistes internaci·
onals de diverses disciplines es 
van preparar a les instal·lacions 

del Centre de Tecnificació de les 
Terres de l’Ebre (CTTE), durant el 
mes de febrer. L’alcalde d’Amposta, 
Adam Tomàs, explicava que molts 
dels esportistes s’han hagut de quedar 
en allotjaments turístics d’Amposta 
i del Poble Nou, ja que la residència 
d’esportistes del CTTE està plena: “Fa 
uns anys que la residència d’esportistes 
no té prou places per allotjar tothom 
que sol·licita els serveis, per això va ser 
una gran notícia que la Generalitat ens 
atorgués una subvenció per ampliar del 
CTTE”, afirmava Tomàs, qui afegia 
que “aquesta ampliació permetrà pas·
sar de 88 a més de 170 places, a més 
d’una zona mèdica amb laboratori, 
una àrea més gran de fisioteràpia i 
d’una sala polivalent”. 

Al desembre de l’any passat, la 
Generalitat va atorgar 1,5 milions 
d’euros a l’Ajuntament per finançar 
la redacció del projecte d’ampliació i 
l’execució de les obres de l’equipament, 
que està previst que estigui acabat el 
desembre del 2025.

Entre els esportistes que es van 
concentrar a Amposta destaquen el 
centenar de tiradores d’arreu del món 
que, com cada any, es preparen la Copa 
del Món d’Espasa Femenina “Ciutat 
de Barcelona”, que se celebrava del 9 a 
l’11 de febrer. Hi participaven atletes 
internacionals d’Estònia, Estats Units, 
Japó, Brasil, Canadà i Nova Zelanda, 
així com de França, Gran Bretanya i 
de la selecció Espanyola. 

La pr imera  concentrac ió  de 
tiradores internacionals al Centre de 
Tecnificació Esportiva va ser l’any 
2008, pel que fa més de 16 anys que 
les atletes confien en els professionals 
i les instal·lacions per preparar·se per 
a una cita tan destacada com la Copa 

del Món d’Espasa Femenina.
Paral·lelament, també entrenaven a 

la capital del Montsià uns 80 remers 
del club neerlandès D.S.R. Proteus·
Eretes, un dels més prominents dels 
Països Baixos. L’estada l’organitzava 

l’agència promotora Agenda Sports, 
en col·laboració amb el CN Amposta, 
el Centre de Tecnificació de les Terres 
de l’Ebre i diversos proveïdors de 
serveis de la ciutat. 

Els remers, que van utilitzar les 

instal·lacions del centre i del club 
de rem, van escollir Amposta com a 
seu dels seus entrenaments de llarga 
distància per les excel·lents condicions 
que la ciutat i el centre els ofereix per 
als seus entrenaments 
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Txus Cervera s’incorpora a l’staff
de la selecció absoluta d’Andorra
FUTBOL> Cervera era fisioterapeuta del FC Andorra, però l’avalen 20 anys d’experiència en 
diferents clubs

L a fis ioterapeuta ampostina 
Txus Cervera afronta una nova 
etapa laboral, aquest cop com a 

fisioterapeuta  de la selecció absoluta 
femenina andorrana. Després d’haver 
estat vinculada en el darrer equip de 
futbol com a fisioterapeuta del FC 
Andorra, club presidit per Gerard 
Piqué. Més tard va continuar la seva 
tasca professional a diferents centres 
del Principat, al Centre Esportiu 
Unum (a la Massana), on duia a terme 
les tasques de fisioteràpia i rendiment 
esportiu on els jugadors de la selecció 
absoluta tant masculina com femenina 
andorrana fan els treballs de recupe·
ració, entre altres esportistes d’elit i 
amateurs de diferents esports que hi 
ha al país.

Són gairebé 20 anys d’experiència 

on ha passat per equips de futbol com 
el CD Tortosa (2010·11 i 2011·12) on 
va dur a terme tasques de fisioteràpia 
tant al primer equip com al futbol 
base roig·i·blanc), el CD la Cava 
(2012·13) per passar més tard a formar 
part del projecte del Reus Deportiu 
(la temporada 2018·2019) on va 
estar desenvolupant les tasques de 
responsable del servei de fisioteràpia 
del futbol base de l’equip de la capital 
del Baix Camp i fisioterapeuta al 
Juvenil de Divisió d’Honor. Per cloure 
aquest dilatat palmarès, va viure una 
experiència fugaç a les Illes sent 
fitxada pel RCD Mallorca. Una etapa 
que va ser breu per acabar fitxant pel 
FC Andorra a la 2a divisió B (actual 
1a RFEF) on va militar durant la 
temporada 2019·2020. 

El grup Xou Petit de l’ampostina Zaida Ardit, plata a 
l’Open Cat Xous

Esports

PATINATGE> > La temporada de patinatge artístic en la modalitat xou es va iniciar al pavelló 
Girona-Fontajau, el 10 de febrer

La temporada de patinatge artístic 
en la modalitat xou es va encetar 
el passat 10 de febrer al pavelló 

Girona·Fontajau. El xou petit del CP 
Tona, entrenat per l’ampostina Zaida 
Ardit, participava amb una coreografia 
totalment innovadora, mesclant tecnolo·
gia, art, estètica, molta dificultat tècnica, 
acrobàcies i talent. Tot plegat va fer que el 
grup de l’ampostina aconseguís un segon 
lloc entre els 22 grups participants en 
aquesta competició. En aquesta ocasió, 
l’espectacle es presentava amb un nou 
format: Open Cat Xous (nivell 4 supe·
rior), on els grups xou van competir per 

poder classificar·se per al Campionat 
de Catalunya. La nova proposta del xou 
petit del CP Tona no va deixar indiferent 
al públic assistent, ja que, sota el títol 
d’“Eternal data”, el coreògraf i tècnic 
del grup, Pere Marsinyach, vol traslladar 
el perill que suposa publicar a les xarxes 
socials la intimitat, la vida, els records... 
i conscienciar els usuaris de la perpetu·
ïtat de la informació, que persistirà per 
sempre més al núvol. En definitiva, un 
programa executat amb molta velocitat 
i amb una tècnica impecable que va 
obtenir 37,64 punts, 1,88 punts menys 
que el primer classificat, l’AS Cunit 




